

EDITORIAL

The following declaration was agreed by all participants at the conclusion of the 5th World Workshop on Oral Health and Disease in AIDS. It is reproduced here to draw attention to the world's oral health scientists, and others, of the burden that oral disease causes to those who are HIV positive, and to the important role of the dental and allied oral health professions in caring for these individuals and in the research which will underpin improved understanding and care.

Newell W Johnson
Editor
September 2004



The Phuket Declaration on Oral Health in HIV/AIDS 2004 – A commitment to action



The participants of the 5th World Workshop on Oral Health and Disease in AIDS which took place 6–10 July 2004 in Phuket, Thailand, welcomed the initiative to analyse the evidence on HIV/AIDS related oral disease and the implications for prevention and public health programmes.

The participants from 27 countries emphasized that oral health is an integral part of general health and wellbeing. They expressed concern about the growing burden of oral disease related to HIV/AIDS, which particularly affects developing countries with low availability of programmes and services for oral health.

Participants took note of the following documents essential to improved health and disease control in the 21st Century:

- The WHO World Oral Health Report 2003.
- The WHO World Health Report 2003 – Shaping the future.
- The WHO Global Health – Sector Strategy for HIV/AIDS, 2003–2007.
- United Nations Global Strategy Framework on HIV/AIDS 2001.
- Coogan MM, Sweet SP (eds) Oral manifestations of HIV in the developing and developed world. *Oral Diseases* 2002; 8 (Suppl. 2).

The participants hereby affirm their commitment to oral health and general health as a basic human right and resolve to support the work carried out by national and international health authorities, research institutions, non-governmental organizations and civil society for the effective control of HIV/AIDS related oral disease. In particular, the following areas of work should be strengthened:

- (a) provision of systematic epidemiological information on oral health conditions associated with HIV infections;
- (b) promotion of research into understanding oral disease related to HIV and identification of the most indicative oral manifestations of HIV/AIDS;
- (c) integrating oral health into national health surveillance systems, which record HIV/AIDS related health conditions;
- (d) dissemination of information on HIV/AIDS related oral disease, care and prevention through every possible means of communication;
- (e) training of primary health workers in screening and provision of first-level care in HIV/AIDS related oral disease;
- (f) access to health facilities and provision of oral health care and health promotion for the improvement of quality of life of people infected by HIV, emphasizing the inter-relationship between oral health and general health;
- (g) development of positive attitudes towards oral care of HIV/AIDS patients by health workers.

The participants support the efforts of the WHO Oral Health Programme aiming at coordination and inter-country sharing of experiences in prevention and oral health care of HIV infected people.

Workshop Sponsors

Prince of Songkhla University, Thailand
International Association of Dental Research
World Health Organization
National Institutes of Health, NIDCR, USA
University of California-San Francisco Oral AIDS Center

La Déclaration de Phuket sur la santé bucco-dentaire et le VIH/SIDA, 2004 – Un engagement à agir

Les participants au cinquième atelier mondial sur la santé bucco-dentaire et le SIDA, qui s'est tenu du 6 au 10 juillet 2004 à Phuket (Thaïlande), se sont félicités de l'initiative prise en vue d'analyser les données sur les affections de la cavité buccale liées au VIH/SIDA et d'en tenir compte dans les programmes de prévention et de santé publique.

Originaires de 27 pays, les participants ont insisté sur le fait que la santé bucco-dentaire fait partie intégrante de la santé et du bien-être en général. Ils ont exprimé leur inquiétude face à la progression des affections de la cavité buccale liées au VIH/SIDA, surtout dans les pays en développement, où il y a peu de programmes et de services de santé bucco-dentaire.

Ils ont pris note de plusieurs documents cruciaux pour améliorer la santé et mieux combattre la maladie au XXI^e siècle:

- Le rapport sur la santé bucco-dentaire dans le monde publié par l'OMS en 2003.
- Le Rapport sur la santé dans le monde, 2003 – Façonner l'avenir (OMS).
- La Stratégie mondiale du secteur de la santé contre le VIH/SIDA, 2003–2007 (OMS).
- Le Cadre stratégique mondial sur le VIH/SIDA, 2001 (ONUSIDA).
- Coogan MM, Sweet SP (eds). Oral manifestations of HIV in the developing and developed world. *Oral Diseases* 2002; 8 (Suppl. 2) (en anglais seulement).

Les participants ont ainsi réaffirmé leur attachement aux droits fondamentaux que sont la santé en général et la santé bucco-dentaire et leur détermination à soutenir l'action menée par les autorités sanitaires nationales et internationales, les instituts de recherche, les organisations non gouvernementales et la société civile pour lutter efficacement contre les affections de la cavité buccale liées au VIH/SIDA. Ils ont estimé qu'il faudrait faire plus pour:

- (a) fournir systématiquement des données épidémiologiques sur les affections de la cavité buccale liées au VIH;
- (b) promouvoir la recherche sur les affections de la cavité buccale liées au VIH et les manifestations buccales les plus révélatrices de l'infection à VIH/SIDA;
- (c) intégrer la santé bucco-dentaire dans les systèmes nationaux de veille sanitaire qui enregistrent les affections liées au VIH/SIDA;
- (d) informer sur les affections de la cavité buccale liées au VIH/SIDA, les soins et la prévention par tous les moyens de communication existants;
- (e) apprendre au personnel des services de santé primaire à dépister les affections de la cavité buccale liées au VIH/SIDA et à dispenser les soins de base;
- (f) faciliter l'accès aux centres de santé et aux soins bucco-dentaires et promouvoir la santé afin d'améliorer la qualité de vie des personnes VIH-positives, en insistant sur le lien entre la santé bucco-dentaire et la santé en général;
- (g) inciter le personnel soignant à adopter une attitude positive à l'égard des soins bucco-dentaires à dispenser aux personnes VIH-positives et aux malades du SIDA.

Les participants approuvent les efforts faits par le Programme de santé bucco-dentaire de l'OMS pour coordonner les mesures de prévention et les soins bucco-dentaires destinés aux personnes VIH-positives et pour inciter les pays à faire profiter les autres de leur expérience.

L'atelier était parrainé par les organismes suivants:

Université Prince of Songkhla, Thaïlande
International Association of Dental Research
Organisation mondiale de la Santé
National Institutes of Health, NIDCR, Etats-Unis d'Amérique
Université de Californie - San Francisco Oral AIDS Center

Copyright of Oral Diseases is the property of Blackwell Publishing Limited and its content may not be copied or emailed to multiple sites or posted to a listserv without the copyright holder's express written permission. However, users may print, download, or email articles for individual use.